
Volby 10. a 11. října - volte číslo 13

Plány ČSSD v Plzni:
Akvapark, městský pivovar,
školky i zařízení pro seniory

Podporuji kandidáty sociální
demokracie.Nejen jako místo-
předseda strany, ale především
proto, že je osobně znám. Vím,
že jsou to lidé, kteří mají schop-
nost dívat se dopředu. Vím, že
znají detailně své město i obvo-
dy a nemají strach řešit problé-
my. Mnozí z nich již jako radní
a starostové v minulých letech
ukázali, jak konkrétně lze měnit
republiku k lepšímu. Právě pro-
to podporuji kandidáty sociální
demokracie, protože u mnoha
jiných politiků mám dojem, že
prakticky neznají reálný život.
Že se mu vzdalují, případně se
od takzvaně „obyčejných“ lidí
doslova izolují.

Milan Chovanec,
ministr vnitra ČR
a místopředseda ČSSD

Martin
Zrzavecký
Ekonomický náměstek
a kandidát na primátora
města Plzně za ČSSD
Ženatý, dvě děti Anna
a Jakub
Zájmy:
myslivost, příroda,
chalupaření, sport,
informační technologie

V ČSSD od roku 1998

www.volbyplzensko.cz

Plzeň – Vybudování akvaparku u bazénu na Slova-
nech,přestavbakulturníhodomuvČervenémHrádku
na denní stacionář pro seniory a školku nebo výstav-
ba městského pivovaru Světovar. To jsou tři z mnoha
konkrétních projektů, kterými by sociální demokracie
v následujících čtyřech letech chtěla zlepšit život oby-
vatel Plzně. Blíže o nich hovoří ekonomický náměstek
primátora a lídr kandidátky ČSSD v Plzni Martin Zrza-
vecký.

Vy máte ve volebním programu řadu zcela kon-
krétníchplánůaprojektů. Je to tak?
Ano, nechceme lidem předkládat populistické sliby.
Máme čerstvé zkušenosti z řízení města a dokážeme
si naprosto jasně představit, co je reálné a co ne. Sa-
mozřejmě jsou našimi prioritami ´velké´ věci, jako je
dostavba Západního okruhu, dokončení moderniza-
ce úpravny vody nebo přestupního uzlu Šumavská.
Neménědůležité jsouale i ´menší´ projekty, kterémají
obrovský vliv na kvalitu života lidí, například přestav-
ba kulturního domu v Červeném Hrádku.

Co zdemávzniknout?
Chtěli bychom získat budovu kulturního domu v Čer-
veném Hrádku do vlastnictví města a přestavit ji na
denní stacionář pro seniory a mateřskou školku. Bu-
dou zde služby pro dvě rozdílné generace, které si ov-
šem mohou hodně předat.

Vsouvislosti smateřinkamiplánujete ještěpřinej-
menším jednu zásadní novinku. Jakou?
Chceme prosadit prodloužení otevírací doby mateř-
ských školek od 6 do 18 hodin a zřízení dalších jeslí.
Poptávka po rozšíření těchto služeb je mezi rodiči ve-
liká. Pokud musí děti každý den vyzvednout třeba do
čtyř do odpoledne, bývá to pro ně velká komplikace.

Proč prosazujete výstavbu akvaparku v rámci už
existujícíhobazénunaSlovanech?
Město už v roce 2009 nechalo zpracovat studii re-
konstrukce plaveckého areálu na Slovanech. Podle ní
může dojít k zastřešení venkovní části, kde je naplá-
nován akvapark.Vše by bylo na jednom místě, neměli
bychom dvoje provozní náklady a neodlákali bychom
návštěvníky slovanského bazénu jinam. Celkový od-
had nákladů je 300 milionů korun. Ale předpokládám,
že konečná částka bude nižší. Cena stavebních prací
šla významně dolů a podle zmíněné studie se již po-
stupuje a je tedy z části realizována.

Jak jstepřišli namyšlenkuvýstavbyměstskéhopi-
vovarunaSvětovaru?
V současnosti se v části areálu budují nové prostory
pro archiv města a ve zbytku má vzniknout tzv. Cul-
tural Factory – středisko alternativní i klasické kultury
a dějiště různých výstav, přednášek, performancí atd.
Ovšem dotace, která je na to nezbytná, je více než ne-
jistá. Proto má ČSSD náhradní řešení, a tím je vybudo-
vání městského pivovaru.

Proč zrovnaměstskýpivovar?
Pivovar na Světovar historicky patří a podpořil by pi-
vovarnickou tradici města Plzně. Pokud padne projekt
kulturní fabriky, nemá město pro areál jiné využití.
Pivovar by přinesl inanční příjmy do městské kasy,
nabídl by možnost spolupráce dalším podnikatelům
i řadu pracovních míst.

MĚNÍME PLZEŇ K LEPŠÍMU!
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„Michal je srdcař na ledě
i v životě, když se do
něčeho pustí, rve se až
do konce. Vím, že takový
bude i v politice. V první
chvíli, když mi řekl, že
chce kandidovat, mě to
zarazilo. Ale pak jsem si
uvědomil, že je to dobře.
Věřím, že pomůže svojí
upřímností, přímočarostí
a tahem na branku,“ to
jsou první slova hokejové
legendy, majitele hokejo-
vého klubu Indiánů Mar-
tina Straky v reakci na
otázku, jak hodnotí vstup
„svého“ hráče Michala
Dvořáka na politickou
scénu.

S Dvořkou, jinak mu
v Plzni fandové neřeknou,
se znají více než patnáct
let. Společných hokejo-
vých zážitků je na knížku.

„Zapomenout lze na lec-
cos, ale na to ráno, kdy
jsme přijeli s pohárem ze
Zlína na plzeňské náměstí
určitě ne. Už tehdy jsem
se cítil v Plzni doma a
možná právě v tu ch-
víli, víc než kdy jindy, i
opravdovým patriotem,“
říká Michal Dvořák, ji-
nak rodák ze Štenberka.
K jeho rozhodnutí kan-
didovat za hnutí Občané
patrioti asi nejvíc přispěl
lídr kandidátky MUDr.
Marcel Hájek, válečný
veterán, studentský
vůdce, chartista. „Mám
rád odvážné lidi. Marcel
Hájek dokázal pomáhat
raněným ve vojenských
misích, operovat víc než
3 tisíce HIV pozitivních
lidí. To chce kus odvahy,“
vysvětluje Dvořka. Než
se rozhodl, samozřejmě

se radil i v klubu. Někteří
spoluhráči se smáli,
někteří si myslí, že je
odvážný a doufají, že
zůstane nezkažený, ale
všichni drží palce a pod-
porují.

„Co jsem mu měl říct? Že
má zapomenout na město
Plzeň? Že my sportovci
máme zavřít oči a dívat
se jen na hřiště, posi-
lovnu a puk? Michal ta-
kový prostě není. Již léta
úspěšně podniká, myslí
na zadní kolečka. Stará
se o mladé sportovce,
společně pomáháme ne-
mocným dětem. Do všeho
jde, jak sám říká, na plné
pecky. Držím mu palce,
aby se mu to povedlo, on
nezklame,“ uzavírá Mar-
tin Straka.

Martin Straka ke „Dvořkovi“ v politice

www.obcanepatrioti.cz
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NA PLZEŇ MÁM
KRÁSNÉ VZPOMÍNKY
PAVEL ANDĚL JE HUDEBNÍ DRAMATURG PILSNER FESTU STRANA 8

Andělé všedního dne Alice Nellis jdou do kin zítra. Na scénáři pracovala se spisovatelemMichalem Vieweghem. PROFIMEDIA.CZ

Svátek slaví: Věra

Vydejte se
za tmavou
oblohou
Říjnový tip na výlet jsme
pojali poněkud netradičně.
Oblast tmavé oblohy. Tím-
to označením se od letoška
pyšní Manětínsko. STRANA 4

Hurá do
Techmanie
Techmania vás nechá na-
hlédnout do vesmíru, ale
dozvíte se také, jak se vyrá-
bí střelný prach. Centrum
otevřelo i novou expozici
určenou dětem ve věku tří
až osmi let s názvem Malá
věda. STRANA 6

Co udělají pro Plzeň?
Ptali jsme se lídrů
Volby jsou za rohem. Po víkendu už bude jasné, kdo ovládl komunální volby v Plzni. Anketa. Ptali jsme se
osmi lídrů politických stran, co by pro město udělali. Rekord. O přízeň voličů se utká 17 stran STRANY 2 a 3

č.1Již tento víkend rozhodnete o Plzni
Máte to ve svých rukách - VOLTE

VEŘEJNÉ ZÁJMY PLZNĚ
s podporou Iniciativy
za levnější MHD,
spolku P-FANS a
Úsvitu přímé
demokracie

Více strážníků
u dětských hřišť
= méně botiček

Zákaz pobytu
nepřizpůsobivým
podle rok a půl
staré novely
přestupkového

zákona

Méně bezdomovců
a feťáků = vyšší
bezpečnost

Roman Bakala
předseda

Veřejných zájmů,
reprezentant

PFANS

inzerce
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Po víkendu už
bude jasné, kdo
ovládl komunální
volby v Plzni.

Letos bude o přízeň voličů
v krajskémměstě usilovat re-
kordních sedmnáct politic-
kých stran, uskupení a hnutí.
Proto se pojďme podrobněji
podívat, kdo jsou jejich lídři
a s čím jdou do voleb. Těm
nejvýznamnějším z nich
jsme položili tři anketní otáz-
ky, v nichž jsme semimo jiné
chtěli dozvědět, jestli si mys-
lí, zda je Plzeň dostatečně při-
pravena na to stát se Evrop-
skýmhlavnímměstem kultu-
ry 2015.

„Máme skvělý tým, máme
úžasné nápady,máme zajiště-
né nádherné akce,“míníMar-
tin Baxa, stávající plzeňský
primátor. Další už ale tak
nadšení nejsou.
„Po dobu téměř dvou let se

nich podstatného nedělo. Te-
prve příchodem pana Sulžen-

ka a Petra Formana začal ten-
to projekt nabírat smyslupl-
né kontury,“ oponuje napří-
klad Marcel Hájek z uskupe-
ní Občané patrioti.
Plzeňští politici, ale nejen

oni, nejsou jednotní ani v ná-
zoru, jaké bymělo být využití
prostoru po zbouraném
Domu kultury Inwest v cent-
ru Plzně. „Myslím, že co člo-
věk, to názor. Někdo by tam
rád viděl park, jiný nákupní
zónu. Celá kauza se na můj
vkus rozrostla do rozměrů,
které dobrému jménu města
neprospívají,“ říká jasně ná-
městek primátora Martin Zr-
zavecký.
Zato jsou téměř všichni jed-

notní v názoru na omezení
hazardu v Plzni. „KSČM dlou-
hodobě podporuje omezová-
ní heren až k jejich úplnému
vytlačení z města,“ prohlásil
dokonce Václav Štekl, voleb-
ní lídr KSČM.
Z odpovědí na anketní otáz-

ky zjistíte, s čím jdou politici
do voleb, a časem je můžete
zkontrolovat, nakolik plní
svoje předvolební sliby...

1) Plzeň bude příští rok Ev-
ropským hlavnímměstem
kultury. Je na tuhle udá-
lost podle vás dostatečně
připravená?

2) Jaké je ideální využití
prostoru po zbouraném
Domu kultury Inwest
v centru Plzně?

3) Měla by v Plzni být zave-
dena nulová tolerance ha-
zardu? A dojít k výrazné-
mu omezení heren?

Martin Baxa
(39 let), lídr
ODS, primátor
a učitel na SŠ

1) Jsem si jistý,
že ano. Už

nyní si můžou Plzeňané uží-
vat toho, co nám tato akce při-
nesla – třeba magický kolo-
toč na náměstí Republiky
nebo objevování plzeňské ar-
chitektury. Máme skvělý
tým, máme úžasné nápady,
máme zajištěné nádherné
programy. Jsem pyšný na to,

že Plzeň bude příští rok kul-
turním středem Evropy!

2) Mně se nejvíce líbí idea
nové městské čtvrti, kde
bude převládat rezidenční
bydlení doplněné službami,
kancelářemi, parky a prosto-
ry pro kulturu. Útvar koncep-
ce a rozvoje města Plzně na
toto téma vypsal architekto-
nickou soutěž, která přinesla
vize, jak totomísto potenciál-
ně nejlépe využít. Je ale nut-
né podotknout, že pozemek
má soukromého majitele
a město může ovlivňovat, co
zde vyroste, pouze omezeně,
především přes územní plán.

3) Jsem pro zásadní regulaci
a kontrolu. V Plzni jsme her-
ny zakázali v historickém
centru. Ažministerstvo finan-
cí, které je zatím velmi laxní,
herny zavře, tak situaci vy-
hodnotíme a případně při-
stoupíme k další regulaci.
Principiálně si ale na základě
historické zkušenosti mys-
lím, že absolutní zákaz řeše-
ním není.

Martin
Z r z a v e c k ý
(41 let), lídr
ČSSD, náměs-
tek primátora

1) Jestli Pl-
zeň byla dobře připravená,
ukáže až čas. Já si ovšemmys-
lím, že řada lidí, kteří kultuře
rozumí více než já, se usilov-
ně ještě teď snaží, aby Plzeň
byla dobře připravená.

2)Myslím, že co člověk, to ná-
zor. Někdo by tam rád viděl
park, jiný nákupní zónu.
Celá kauza prostoru po
Domukultury se namůj vkus
rozrostla do rozměrů, které
dobrému jménuměsta nepro-
spívají. Proto se přikláním
k názoru, aby o využití těch-
to míst rozhodli odborníci.

3) Nejsem zastáncem zrušení
všech heren na území města.
Jsem si totiž jist, že úplným
zákazem hazardu ve městě
vzniknou nelegální herny,
které pak už nebude možno
nijak kontrolovat.

Co slibují další politici? Pro Plzeňany by
teď snesli snad i modré z nebe.

● Sdružení DSZ a NK
Lídr: Zdeněk Kylián (45 let), výrobce
komponentů dopravní techniky
Co slibují: DSZ má za to, že stejně
jako stát musí i každé město a obec
přijímat účinná opatření proti oso-
bám, které opakovaně narušují pořá-
dek a klidný život ve městě.

● DSSS – Za Plzeň bez hazardu a nepři-
způsobivých
Lídr: Jiří Štěpánek (42 let), výkonný
předseda DSSS
Co slibují: radikální snížení byrokracie

● Plzeň pro sport
Lídr: Naděžda Mauleová (47 let), ředi-
telka střední školy
Co slibují: Více veřejných sportovišť,
sport by měl být dostupný všem. Mís-
to ve školce pro všechny děti.

● Společně za Plzeň
Lídr: Petr Vaněk (36 let), manažer
Co slibují: Společně za Plzeň průjezd-
nou na kole. Kolo a koloběžka jsou
běžné dopravní prostředky, které ne-
páchnou ani nepřekážejí.

● Strana Práv Občanů
Lídr: Jan Kůrka (71 let), důchodce

Co slibují: Chtějí přímou volbu prezi-
denta, hejtmanů, primátorů a starostů.

● Strana svobodných občanů
Lídr: Jan Zavadil (34 let), majitel dám-
ského fitness
Co slibují: Usilují o to výrazně omezit
výdaje státu tak, aby nemusel brát li-
dem téměř polovinu peněz, které vydě-
lají. Lidé si mají sami rozhodovat
o tom, jak naloží se svými penězi.

● Veřejné zájmy Plzně
Lídr: Dita Portová (43 let), ekonomka
Co slibují:MHD za 1 Kč = konec kolo-
nám ve městě, méně botiček = víc
strážníků u dětských hřišť.

● Volební strana Republika
Lídr: Martin Ščepka (36 let), realitní
makléř
Co slibují: zákaz souběhu volených
funkcí, úlevy pro začínající podnikate-
le na jeden rok

● Změna pro Plzeň
Lídr: Martin Marek (32 let), občanský
aktivista
Co slibují: Zlevní měsíční předplatné
MHD na 200 korun, prodlouží tramva-
jovou linku na Borská pole a připraví
také studii k zavedení tramvaje
na Vinice.

Zvu Vás na
závěrečné Rybářovo odpoledne

Anglické nábř. pod KB Čt 9.10. 16.00 – 18.00

do Senátu

losování tří dárkových košů pro přítomné
ochutnávka čerstvých grilovaných ryb

hry pro děti s odměnami

inzerce

Historickým centrem Plzně včera po-
prvé projel zkušební elektrobus vyro-
bený pouze pro krajskou metropoli.
Od příštího roku začne jezditmezi za-
stávkou u Západočeského muzea
a konečnou na Košutce, buď na lince
27 kolem nemocnice Privamed, nebo

na 33 k areálu Fakultní nemocnice
na Lochotíně.

Jezdí stejně tiše jako normální tro-
lejbus, rozjezdy jsou stejně rychlé
a nepotřebuje troleje. Zajímavostí je,
že při brzdění získává energii, podob-
ný systém používají i formule. iDNES.cz

VOLBY UŽ JSOU TADY.

Elektrobus. Už jezdí

Z programu ostatních stran
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doc. Ing.VLADIMÍR DUCHEK, Ph.D. MUDr.JIŘÍ PODLIPNÝ, Ph.D.

Děkujeme za Váš čas a vaše pevné
nervy v předvolebním boji.

TEĎ UŽ ZBÝVÁ
JEN JÍT K VOLBÁM

VĚŘTE NÁM,
MÁ TO SMYSL

Děkujeme!

Děkujeme
nervy v

TEĎ
JEN

inzerce

Ondřej
Ženíšek (37
let), lídr TOP
09, šéf Fran-
couzské alian-
ce a zastupitel

1) Jsem přesvědčen, že ano.
Jedná se o organizačně a fi-
nančně náročný projekt, pro-
to očekávám, že mnoho
much se bude vychytávat za
jízdy během roku 2015.

2) Taková zástavba, která
bude odpovídat schváleným
regulačním podmínkám a vý-
sledkům soutěže. To zname-
ná z Americké vybudovat bul-
vár, Pěší lávku přes Radbuzu
pak propojit novou ulicí s pro-
storem před Tescem.

3) Jsem pro zákaz hazardu ve
všech hernách. Finance, kte-
ré Plzeň tímto způsobem na
daních a odvodech získává,
nikdy nevyváží negativní
jevy s tím spojené.

Václav Štekl (38 let), lídr
KSČM, učitel

1) Minulé ve-
dení města
manažersky
nezvládlo ří-
zení speciál-
ně vzniklé
obecně pro-

spěšné společnosti Plzeň
2015. Po výměně vedení spo-
lečnosti a stanovení jasných
kompetencí v radě města do-
šlo na poslední chvíli k restar-
tu projektu.

2) Ideální využití prostoru po
DK Inwest dnes již neexistu-
je. Kdyby město v minulosti
využilo nabídky na koupi
jeho části, tak jsme dnes ne-
museli řešit problém, co dě-
lat s prázdnou plochou upro-
střed města.

3) KSČM dlouhodobě podpo-
ruje omezování heren až k je-
jich úplnému vytlačení.

Vladimír Duchek (49 let),
lídr Pravé volby pro Plzeň, vy-
sokoškolský učitel

1) Obávám se, že plně připra-

vené město
n e b u d e ,
v z h l e d e m
k stavebním
problémům
při realizaci
Světovaru.

2) Pozemky a budova bývalé-
ho kulturáku nikdy nebyly
v majetku města Plzně. Měs-
to musí zorganizovat archi-
tektonickou soutěž pro bu-
doucí stavební využití tohoto
území.

3) Jsem pro nulovou toleranci
hazardu.

Marcel Hájek
(49 let), lídr
Občané patri-
oti, lékař

1) Velmi dlouhou dobu se ne-
dělo v tomto projektu praktic-
ky nic zásadního. Až s přícho-
dem pana Sulženka a Petra
Formana, začal nabírat smys-
luplné kontury.

2) Pozemek není města, fir-

ma Amadeus ho právemnabí-
zí k odprodeji za částku, kte-
rou si město nemůže dovolit.
Nevidím schůdné řešení.

3) Nejsem příznivcem nulo-
vých tolerancí, dávám před-
nost rozumným shodám a re-
gulacím.

Pavel Šrámek
(49 let), lídr
ANO 2011,
poslanec

1) Projekt Plzeň 2015 je skvě-
lá věc, ale megalomanský
a bohužel manažersky i mar-
ketingově velmi podceněný
projekt. Za poslední tři roky
už má pátého ředitele!

2) Především vedení města
mělo o této stavbě s občany
mluvit, což neudělalo. Nová
radnice by měla nejdříve ce-
lou situaci znovu přehodno-
tit, začít jednat s firmou Ama-
deus a pak se zeptat občanů
v novém referendu. Peníze za
zmařenou investici mohou
být opravdu veliké.

3) Ač bych si to osobně přál,
nejsem pro úplný zákaz, ale
jen pro silné omezení, proto-
že jinak vzniknou černé her-
ny, vzroste kriminalita.

Petr Náhlík
(53 let), lídr
KDU-ČSL, pro-
jektový mana-
žer v dopravě

1) Program je
dobrý – občané jej ale musí
vzít za „svůj“ a cizinci se
o němmusí dozvědět.

2) Zastavět území v souladu
s platným územním plánem.
Vzhledem k reliéfu terénu je
vhodné postavit obytné
domy, které by měly v příze-
mí obchody, nad nimi jedno
až dvě patra kanceláří a pak
teprve byty.

3) Jsem pro plošný zákaz ha-
zardu v Plzni. Když zastupitel-
stvo Plzně provoz heren ome-
zí, mají jejich provozovatelé
možnost podnikat jinde a ji-
nak. ZDENĚK SOUKUP

CO SLIBUJÍ POLITICI?
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Při putování ve dne můžete navštívit například manětínský zámek. MAFRA

Manětínská oblast tmavé oblohy RAMAP.CZ

Oblast tmavé oblo-
hy. Tímto označe-
ním se od letoška
pyšní Manětínsko.

Říjnový tip na výlet jsme poja-
li poněkud netradičně. Před-
stavíme vám Manětínsko na
sever od Plzně, které bylo
v září vyhlášeno oblastí tma-
vé oblohy. Je tady vidět Mléč-
ná dráha i další vzácné jevy
na obloze.

„Měli bychom si vážit toho,
že tu máme tmavou oblohu,
a snažit se ji zachovat. Nejde
přitom jen o pozorování oblo-
hy, ale také o přírodu,“ uvedl
manětínský starosta Josef Gil-
bert Matuška.
Manětínsko patří k mís-

tům s nízkým světelným zne-
čištěním a zachovalým noč-
ním prostředím. Zdejší regi-
on je řídce osídlen, nenachá-
zí se tady žádná větší města,
průmyslové podniky ani jiné
zdroje umělého světla, které
by negativně působily na noč-

ní přírodu. Podle výsledku
měření je nebe na Manětín-
sku podobně tmavé jako na
horách nebo v národních par-
cích a panují zde příhodné
podmínky pro pozorování
noční oblohy a astronomic-
kých úkazů.
Na Manětínsku lze na nebi

spatřit přes dvě tisícovky
hvězd, zatímco ve velkých
městech jen několik desítek,
maximálně stovek.
„Na Manětínsko vyjíždíme

s dalekohledy pravidelně již
patnáct let na letní praktiky

smladými astronomy a probí-
hají tady i některá další od-
borná pozorování,“ vysvětlo-
val Lumír Honzík, ředitel
Hvězdárny a planetária Pl-
zeň, proč se mezi hvězdáři
z Plzeňska jedná o oblíbenou
oblast.
Oproti dalším dvěma oblas-

tem tmavé oblohy, Jizerské
a Beskydské, zahrnuje ta na
Manětínsku výrazně větší
území. Rozkládá se na ploše
346 kilometrů čtverečních,
v níž žije přibližně čtyři a půl
tisíce obyvatel. Jde o území

na rozhraní Plzeňského a Kar-
lovarského kraje, které zahr-
nuje obce Manětín, Nečtiny,
Štichovice, Hvozd, Štědrá,
Pšov, Bezvěrov, Krsy, Dražeň
a částečně i Toužim (části Bra-
nišov, Nežichov, Luhov a Ko-
márov).
„Zdá se mi to až neuvěřitel-

né, že v Česku máme už třetí
oblast tmavé oblohy. Tím se
dostáváme na přední pozici
v Evropě,“ neskrýval radost
Jiří Grygar, čestný předseda
České astronomické společ-
nosti. ZDENĚK SOUKUP

inzerce

Na Manětínsko za hvězdami
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Přípravy progra-
mu jsou v plném
proudu, během
října budou zveřej-
něny další zajíma-
vé podrobnosti.

Koncem září přišla do Plzně
z Bruselu velmi dobrá zpráva.
Projekt Plzeň – Evropské hlav-
ní město kultury 2015 obdrží
cenu Meliny Mercouri a s tím
spojenou finanční dotaci 1,5
milionu eur z evropských
zdrojů.
„Je to velký úspěch nejen

celého týmu, který na projek-
tu tvrdě pracuje, ale také oce-
nění spolupráce s několika
desítkami institucí a partner-
ských organizací v Plzni i regi-
onu,“ neskrýval radost z udě-
lení ceny Jiří Suchánek, ředi-
tel obecně prospěšné společ-
nosti Plzeň 2015.

„Náš dík patří i všem Plze-
ňanům, kteří žijí kulturou
a pomáhají nám rozvíjetmíst-
ní dění. V posledních měsí-
cích cítíme rostoucí podporu
veřejnosti i sílící zájem ze
strany zahraničních turistů.
Těší nás každý návštěvník, ať
už jde o letní festival baroka,
francouzský kolotoč na ná-
městí či chystaný dobrovol-
nický Anděl Fest,“ doplnil Jiří
Suchánek. Přípravy progra-
mu jsou v plném proudu, bě-

hem října budou zveřejněny
další zajímavé podrobnosti.
„Toto ocenění je důkaz

toho, že náš projekt je oprav-
du úspěšný, funguje dobře
a že splňujeme to, co od nás
Evropa čeká. Jinak bychom
cenu nedostali. Plzeň na sebe
může být hrdá!“ dodal plzeň-
ský primátor Martin Baxa.

Ocenění nese jméno iniciá-
torky rozvojového projektu
Evropských měst kultury, bý-
valé řecké ministryně Meliny

Mercouri, která v roce 1985
přišla s myšlenkou sblížit ev-
ropská města.
Titul Evropské hlavní měs-

to kultury je vždy na jeden
rok propůjčován Evropskou
unií jednomu či více evrop-
skýmměstům, která takmají
po celý rok možnost předsta-
vit Evropě svůj kulturní život
a jeho rozvoj.
Plzeň bude nositelem titu-

lu v roce 2015 spolu s belgic-
kýmMonsem. ZDENĚK SOUKUP

Rekordní počet 477 filmů
a spotů a 163multimediálních
děl přihlásili autoři na letošní,
už 47. ročník festivalu turistic-
kých filmů Tourfilm v Karlo-
vých Varech. Součástí festiva-
lu, který začne zítra, bude tra-
dičně také festival českých
a turistických filmů Tour Re-
gion Film i přehlídka map
a průvodců Tourmap. „Tour-
film je hybridní akcí. Festival
má velké renomé v zahraničí.
Nejenže je nejstarším filmo-
vým festivalemo cestovním ru-
chu, ale je i největším tako-
vým festivalem. Česko a Karlo-
vy Vary jsou tímto na mapě
světa. V druhé řadě ale tím, že
má tolik doprovodných akcí,
má šanci přilákat nejen karlo-
varské publikum, ale i publi-
kum z celé země,“ uvedl ředi-
tel pořádající agentury Czech-
Tourism Rostislav Vondruška.
Do letošního ročníku zaslali
snímky autoři z 132 zemí, z ni-
chž některé se objevily na festi-
valu poprvé, například Tádži-
kistán, Bangladéš, Surinam,
Rwanda nebo Togo. V soutěži
českých filmů je 64 filmů,
35 spotů a 30 multimédií. ČTK

Francouzský kolotoč na náměstí (vlevo). Vozí lidi třeba i na obří kudlance (vpravo). MAFA

www.plzenjakmabyt.cz
Mgr. Ondřej Ženíšek
kandidát na primátora

JUDr. Jiří Pospíšil
europoslanec

PODPORUJI
V KOMUNÁLNÍCH

VOLBÁCH
KANDIDÁTY

TOP 09
JUDr. Jiří Pospíšil,

europoslanec

Přijďte 10. a 11. října k volbám

inzerce

Projekt Plzeň 2015 obdrží
evropskou cenu i dotaci

Tourfilm. Opět
skloubí filmy
a cestovní ruch
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Techmania vás ne-
chá nahlédnout do
vesmíru, ale dozví-
te se také, jak se vy-
rábí střelný prach.

Chcete zjistit, z čeho a jak se
vyrábí střelný prach nebo co
pohání rakety při cestě vzhů-
ru do vesmíru? Nejen to, ale
i spoustu dalších zajímavostí
vám prozradí novinky v pl-
zeňském Techmania Science
Centru. Do nabídky progra-
mu zVĚDAvý vesmír totiž při-
byla nová show Cesta do
vesmíru.

Program na velkém pro-
jekčním globu Science On
a Sphere je zase připraven ve
variantách pro jednotlivé
stupně škol a pro veřejnost.
Globus se postupně proměňu-
je v Merkur, Venuši, Zemi,
Mars, Jupiter, Saturn a Uran.
Děti se dozvědí, v čem se liší
jednotlivé planety sluneční
soustavy a proč na nich ne-
může být život.
„S nejmenšími dětmi si bu-

deme povídat o planetách
a o jejich jménech. Se starší-
mi projdeme sluneční sousta-
vou a budeme pátrat, která
planeta se v čem podobá
Zemi a kde by byl možný ži-
vot,“ přibližuje jeden z auto-
rů programu Pavel Tauš.

Návštěvníci Techmanie
také uvidí, jak pracuje pravý
starý čínský střelný prach,
nebo rozdíl mezi výbuchem
čistého vodíku a vodíku s kys-
líkem.
„Pro mne bylo největším

překvapením, že se do střel-
ného prachu dával med. Také
jsem vůbec nečekal, jak ob-
rovskou ránu dokáže způso-
bit směs vodíku a kyslíku,
když se zapálí,“ říká Jiří Han-
gan, který show předvádí.
Osobně ho nejvíc baví

pokus s černým střelným
prachem. „Velmi hezky vy-
padá, jak postupně vyhoří-
vá z jedné strany na dru-
hou,“ vysvětluje Jiří Han-
gan. ZDENĚK SOUKUP
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Redakce: Jan David, pověřen řízením redakce; zástupce: Petr Holeček. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC.
Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811.
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inzerce

Techmania Science Center v Plzni otevřelo o letních prázdninách novou expozici určenou dětem ve věku tří až osmi let s názvemMalá věda. MAFA

Víte, že se do střelného
prachu kdysi dával med?
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Fotbalista Viktorie
Plzeň se zaskvěl při
kvalifikačním utkání
proti Nizozemsku.

V těchto chvílích to zní jako pohád-
kový příběh, ale vždycky tomu tak
nebylo. V srpnu 2012 začaly zraně-
ním kolena v přípravném zápase čes-
ké reprezentace na Ukrajině pro Vác-
lava Pilaře zdravotní lapálie. Za dvě
sezony strávené v Bundeslize pak na-
stoupil v pouhých šesti zápasech. Bo-
lest v koleni dlouho neustupovala.
Letos v létě se vrátil do plzeňské

Viktorie, kde hostuje z německého
Wolfsburgu, a svými výkony si opět
řekl o reprezentační dres. Důvěru
mu dal někdejší plzeňský kouč Pavel
Vrba a Pilař se mu odvděčil vítězným
gólem do sítě Nizozemska v prvním

zápase kvalifikace o Euro 2016. „Byla
to euforie, krásná chvilka,“ líčil své
pocity Pilař v rozhovoru pro iD-
NES.cz. Střídal pětadvacet minut
před koncem a jeho chvíle přišla v na-
staveném čase. Využil hrubky nizo-
zemského obránce Janmaata a vstře-
lil vítězný gól na 2:1.
„Chtěl jsem do toho jít a Janmaat

se asi trochu zalekl. Zavařil to gólma-
novi a ke mně se ten míč dobře odra-
zil od tyče. Jestli mám tu situaci zhod-
notit, tak to bylo takový zmatený.
Když je gól takhle vítězný, tak je to ra-
dost,“ smál se pětadvacetiletý zálož-
ník.
Přitom v posledních sezonáchmoc

důvodů k úsměvu neměl. „Dva roky
jsem byl bez fotbalu a bylo to pro mě
těžké. Jsem rád, že jsem se do repre-
zentace vrátil tímhle způsobem. Teď
si to užívám a přeju si, aby to takhle
pokračovalo. Musím bojovat,“ vyprá-
věl Pilař. ZDENĚK SOUKUP

Záložník Václav Pilař nyní hostuje z Bundesligy v Plzni. MAFRA

Plzeňští házenkáři se po dlouhých
patnácti letech opět objevili v evrop-
ských pohárech. A první krok zvládli
na výbornou, byť svoje příznivce leh-
ce napínali. V úvodním zápase první-
ho kola Poháru EHF s italským Bolza-
nem totiž jenom remizovali 26:26,
v odvetě už ale nenechali nikoho na
pochybách – bezpečně vyhráli 24:17.
„Pro kluky to byla premiéra v ev-

ropských pohárech. Chvíli trvalo,
než se s tím srovnali. Ale závěr už
jsmemohli dohrát v klidu,“ uvedl tre-
nérMartin Šetlík po postupu přes Ita-
ly. Teď se tedymohou těšit házenkáři
M.A.T. Talent na dalšího soka. Tím

bude ruský tým Permskie Medvedi,
soupeř o poznání kvalitnější než ital-
ský tým. „Italové byli srovnatelní
s top týmy české ligy. Rusové, to
bude asi jiná káva,“ odhadoval mla-
dík Jiří Fořt.
A nejspíš má pravdu. Permskie

Medvedi jsou druhý tým posledního
ročníku ruské Superligy a stejná příč-
ka jim patří i letos. Ani na evropské
pohárové scéně nejsou žádným no-
váčkem. Úvodní zápas se bude hrát
v Plzni v Městské hale na Slovanech
11. října od 18 hodin. Odveta je pak
na programu 19. října v 15 hodin
v Rusku. SOU

Házená. Plzeňský tým
se vrátil do Evropy

Tulipány
zvadly po
trefě Pilaře
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Hudebním drama-
turgem Pilsner
Festu byl i letos
Pavel Anděl.

Producent, jenž proslul pře-
devším jako moderátor tele-
vizní Noci s Andělem, dal i le-
tos šanci osvědčeným
hvězdám, kapelám či inter-
pretům, kteří budou slavní te-
prve za několik let. „Značka
Pilsner Urquell reprezentuje
kvalitu, historii, stálost.
Zkrátka je to držák. A tohle je
důležité i při výběru interpre-
tů. Pilsner Fest je oslavou prv-
ní várky piva a já dávám do-
hromady gratulanty. Každý
z účastníků tohomusí být ho-
den,“ nechal nás Pavel Anděl
nahlédnout do výběru účin-
kujících na letošním Pilsner
Festu. Těmi byly stálice jako
David Koller, Anna K, Tata
Bojs, Blue Effect, ale i zatím
nepříliš známí Ille, Dirty
Blondes či Electric Lady. „Sa-
mozřejmě že by bylo dalších
pět šest kapel, co by to tady
zaplnily, ale ty, co jsme letos
vybrali, byly důstojnými gra-
tulanty,“ doplnil 48letý ro-
dák z Chebu.

Jak dlouho dopředu se
rodí seznam účastníků
Pilsner Festu?
Už v tuhle chvíli musím

přemýšlet o obsazení příští-
ho ročníku. Festivalový kalen-
dář je hodně nabitý, spousta
kapel je po létě úplně vyříze-
ná a dává si dovolenou. Už na
podzim je ale musíme oslo-
vit. Zejména ty známější si to-
tiž koncertní termíny hlídají.
Když třeba dělají novou des-
ku, vyráží na turné před je-
jím vydáním. Občas se nám
tedy stane, že někdo řekne:
Rádi přijedeme, ale až za rok.

Jaký je váš vztah k Plzni,
a tedy i zdejšímu pivu?

Já jsem Západočech, i když
spíš Sudeťák. Jsem z Chebu,
ale v Plzni jsem zažil spoustu
krásných věcí. Jezdili jsme
sem na všechny sportovní
soutěže. Je mi tady hodně
dobře. Mám tu spoustu kama-
rádů, s nimiž jsem pracoval.
Třeba Ivana Jáchima (dlouho-
letý ředitel festivalu Finále Pl-
zeň – pozn. redakce) znám
ještě z Evropy 2. Navíc man-
želka je z Klatov.

Trochu jsme zamluvili to
pivo.

Já jsem takový zvláštní pi-
vař. Pivomám rád, ale ne tak,
že bych chodil do hospody ob-
den. To ne. Rád si ho dám po
dobrém obědě, i když se jde
někam s partičkou. Pro mě
ale není pivo nebezpečné. Ne-
mám to tak, že bych se po
něm s prominutím vylil. Včas
se naplním a pak už ho ne-
mám kam dát. Pro mě je pivo
spíš lék, příjemné zpestření
jídelníčku i života.

Uvádí se, že jste herec, hu-
debník, producent, drama-
turg, moderátor či publicis-
ta. Co z toho nejvíc sedí
vám osobně?
Teď asi producent, nejvíc

jsem za kamerou. Snažím se
i dál držet také blízko muzi-
ky, jednou týdně se chodím
vyblbnout do pražského rá-
dia. Navíc s Jurajem Herzem
připravujeme film, který
bych chtěl točit příští rok na
podzim. A pro Primu vyrábí-
me takovou sérii dokumentů
na hranici reality.

O čem to bude?
Je to z fotbalového prostře-

dí, z nejnižších soutěží, s tre-
nérem Františkem Strakou.
Je až neuvěřitelné, co jsme
toho za půl roku zažili. To si
myslím, že se lidi nebudou
stačit divit.

Veřejnosti jste nejvíce zná-
mý z pořadu Noci s Andě-
lem na České televizi.

To je logické, byla to nejdel-
ší etapa. Jedenáct let života,
navíc strašně intenzivní. Po-
tkal jsem tam spoustu lidí.
S některými z nich se vídáme
doteď. Ani oni nezapomínají.

A kdybyste měl jmenovat
jednoho nej... hosta?

Díky Noci s Andělem jsem
se třikrát potkal s Václavem
Havlem. Nepamatuji si, že by
k někomu přišel třikrát
v řadě pan prezident. S námi
neměl problém, věděl, že je
v bezpečí.

Je to nejvýznamnější kapi-
tola vašeho života?
Zatím ano, ale teď už jsem

se posunul jinam. Občas sice
ještě někdemelu, když si něk-
do vzpomene, že něco takové-
ho umím. Ale nejvíc mě baví
věci vymýšlet.

Také jste byl producentem
televizního seriálu Enten-
týky. Jak se zrodil tenhle
nápad?
Při stěhování jsem se se-

tkal se scenáristkou Lucií Ko-
nečnou, která napsala první
řadu Ordinace. A před třemi
lety, když jsem byl přes rok
na mateřské, jsem jí navrh-
nul, že by tohle téma stálo za
zpracování. Nakonec z toho
vznikl seriál. Neříkám, že šlo
úplně o moje osobní zážitky.
Ale dal jsem k tomu inspira-
ci. ZDENĚK SOUKUP

Herec, hudebník, producent,
hudební publicista, televizní
dramaturg a moderátor.

● Po absolutoriu herectví na
pražské DAMU nejprve krátce
působil v Příbramském diva-
dle, poté pět let v ústeckém
Činoherním studiu.

● S moderováním začal v rádiu
Evropa 2, asi tři roky působil
i v TV Prima, kde pracoval na
přípravě pořadu S.O.S.

● Od roku 1998 do roku 2009
připravoval společně s drama-
turgem Janem Kratochvílem
na ČT2 svůj vlastní pořad Noc
s Andělem.

Anděl rád vzpomíná na Václava Havla. „Věděl, že je s námi v pohodě,“ říká. MAFRA

Pavel Anděl

Pivo pro mě není
nebezpečné, říká Anděl
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Plzeň - město smoderním sociálním zázemím
Zasadíme se o vznik dalších domovů pro seniory, např. získáním
budovy KD v Červeném Hrádku do vlastnictví města a její pře-
stavbou na denní stacionář pro seniory a mateřskou školu. Pod-
poříme další rozvoj nabídky pečovatelské služby. V zájmu dětí
v těžké životní situaci budeme podporovat pěstounskou péči
i organizace věnující se svobodným matkám s dětmi.

Plzeň bezpečná
Efektivní optimalizací pozice okrskového strážníka zvýšíme bez-
pečnost v ulicích i MHD. K bezpečnosti obyvatel přispěje rovněž
kvalifikované rozšiřování bezpečnostních kamerových systémů
či zřízení pozice správců městských parků a městské zeleně.

Plzeň - město smoderní a přátelskou dopravou
Podpoříme další rozvoj sítě Městské hromadné dopravy, roz-
šiřování nočních spojů a udržení kvality, čistoty a bezpečnosti.
Zasadíme se o rozšiřování nabídky parkování zřízením parkovišť
především na hranicích města, ve spolupráci s krajem dostavíme
obchvat města a zahájíme realizaci silničního systému Roudná.

Plzeň čistá a zelená
Další rozvoj města se nesmí dít na úkor stávajících relaxačních
zón. Výsadbou nových stromů přispějeme k vytváření města ze-
lenějšího, podporou připojení domácností na systém centrálního
vytápění a rozvojem elektromobility pak města čistšího. Zřídíme
městskou sociální firmu, která bude zaměstnávat pro úklidy
dlouhodobě nezaměstnané spoluobčany.

Plzeň podnikající
Podnikatelé jsou budoucností města – zasadíme se o podporu
začínajících podnikatelů, stávajícím nabídneme strategické part-
nerství a projekty typu Podnikatelských voucherů pro podporu
jejich podnikání. Zasadíme se o zřízení městské tržnice či měst-
ského pivovaru jako společných projektů města a odborníků
z dané oblasti s cílem zvyšovat zaměstnanost obyvatel regionu.

Plzeň vzdělaná
Plzeň je univerzitní město a vždy byla orientována směrem
k technickým oborům. Zasadíme se o další podporu technické-
ho vzdělávání mládeže a prohlubování spolupráce mezi městem,
univerzitou a zaměstnavateli. Jako podporu pracujících rodičů
zavedeme prodloužení doby otevření mateřských škol od 6
do 18 hod. a zřídíme další jesle. Podpoříme další rozvoj nového
Domu digitálních dovedností, zřídíme Městský dům dětí a mlá-
deže.

Plzeň kulturní
Je nutné zajistit pestrou kulturní nabídku a financování kultury
i po roce 2015 s důrazem na tradiční kulturní akce a místní akté-
ry.

Plzeň sportující
Prioritou je dobudování funkčního systému cyklostezek. Podpo-
říme sportovní kluby a spolky věnující se sportování především
dětí a mládeže. Zasadíme se o zajištění financování rekonstrukcí
sportovních areálů na území města. Spoluprací s vrcholovými
kluby budeme motivovat děti ke sportování.

Plzeňmoderní a rozvíjející se
Město musí mít - v zájmu zachování ceny – ve vlastnictví stra-
tegické zdroje jako jsou např. teplo, voda či doprava. Soutěží na
komoditní burze zajistíme domácnostem levnější plyn a elektric-
kou energii. Zahájíme diskusi s obyvateli a podnikateli o dalším
směřování rozvoje města. Dokončíme protipovodňová opatření.

Plzeň přátelská turistům
Rozvojem a podporou podnikání v cestovním ruchu se budeme
snažit nejen vytvořit nová pracovní místa, ale i rozšiřovat nabíd-
ku vyžití pro turisty a zvyšovat kvalitu služeb.

Volební desatero ČSSD:

VOLTEČ. 13,
VOLTEČSSD!

Kandidáti na starosty městských obvodů:

Kandidáti do Zastupitelstva města Plzně:

Bc. Eva
Herinková

Martin Zrzavecký
kandidát

naprimátora

Mgr. Miroslav
Brabec

Jiří Kuthan Ing. Pavel Kotas

Více informací na www.volbyplzensko.cz

Mgr. Miroslav
Brabec
MOPlzeň1

Bc. Michal
Chalupný
MOPlzeň4

JUDr. Jaroslav
Novák

MOPlzeň2

Miroslav
Štěrba st.
MOPlzeň8

Radislav
Neubauer
MOPlzeň3

Bc. Michal
Bogner

MOPlzeň10


